

## ABSTRAK

Skripsi dengan judul “**Pembentukan Karakter Melalui Pembiasaan Peserta Didik di MIN 4 Tulungagung**” ini ditulis oleh Nur Azizah, NIM. 122205193051. Jurusan Pendidikan Guru Madrasah Ibtidaiyah, Fakultas Tabiyah dan Ilmu Keguruan Universitas Islam Negeri Sayyid Ali Rahmatullah Tulungagung, yang dibimbing oleh : Drs. H. Jani, MM., M.Pd.

**Kata Kunci : *Pembentukan Karakter, Pembiasaan***

Penelitian ini dilatarbelakangi oleh bahwa di Indonesia sekarang ini, bisa dikatakan sedang berada di fase dimana darurat akan karakter baik seorang anak, apalagi setelah masa *pandemic* Covid-19 ini. Yang mana karakter tersebut menyimpang dari norma-norma yang sudah ditetapkan oleh nenek moyang kita dahulu seperti karakter jujur, berdasarkan pengamatan peneliti yang saat itu juga sedang mendapat tugas mengawasi ulangan dikelas, ada beberapa siswa yang kurang jujur dalam mengerjakan ulangannya, seperti mencontek temennya, dan lain sebagainya. Pada karakter disiplin, peneliti juga mendapati ada beberapa siswa yang telat ketika masuk kedalam kelas, yang seharusnya jam 7 tepat siswa masuk kelas tetapi masuk lebih dari 07.00 pagi. Yang terakhir yaitu karakter cinta tanah air, pengamatan peneliti ketika magang disekolah tersebut bahwa ada saja siswa yang tidak hafal lagu kebangsaan indonesia, yang mana diketahui ketika peneliti masuk kelas dan menyuruh siswa menyanyikan lagu kebangsaan yaitu sebelum memulai pelajaran ada saja siswa yang diam dan ada juga siswa yang kelihatan tidak ikut menyanyikan lagu kebangsaan karena mereka sudah lupa atau tidak hafal.

Fokus penelitian dalam penelitian ini adalah (1) Bagaimana pembentukan karakter jujur peserta didik melalui Pembiasaan di MIN 4 Tulungagung tahun ajaran 2022/2023 ? (2) Bagaimana pembentukan karakter disiplin peserta didik melalui pembiasaan di MIN 4 Tulungagung tahun ajaran 2022/2023 ? (3) Bagaimana pembentukan karakter cinta tanah peserta didik melalui pembiasaan di MIN 4 Tulungagung tahun ajaran 2022/2023 ?.

Tujuan penelitian ini adalah ( 1 ) Mendeskripsikan pembentukan karakter jujur peserta didik melalui Pembiasaan di MIN 4 Tulungagung tahun ajaran 2022/2023 . ( 2 ) Mendeskripsikan pembentukan karakter disiplin peserta didik melalui Pembiasaan di MIN 4 Tulungagung tahun ajaran 2022/2023. ( 3 ) Mendeskripsikan pembentukan karakter cinta tanah air peserta didik melalui Pembiasaan di MIN 4 Tulungagung tahun ajaran 2022/2023.

Penelitian ini menggunakan pendekatan kualitatif dan menggunakan jenis penelitian deskriptif. Metode pengumpulan data menggunakan metode observasi, wawancara dan dokumentasi. Teknik analisis data menggunakan reduksi data, penyajian data dan penarikan kesimpulan. Sedangkan pengecekan keabsahan temuan menggunakan perpanjangan keikutsertaan, ketekunan atau keajekan pengamat, triangulasi ( triangulasi sumber dan triangulasi metode ).

Hasil penelitian menunjukkan bahwa pembentukan karakter jujur melalui pembiasaan dapat dilakukan dengan, seorang guru harus menjadi figur atau contoh keteladanan bagi peserta didik, membiasakan peserta didik tidak

mencontoh saat ulangan, membiasakan peserta didik berkata benar tidak bohong dan mau mengakui kesalahan dan membiasakan karakter kejujuran peserta didik dengan kaitan kejujuran. Pembentukan karakter disiplin peserta didik melalui pembiasaan dapat dilakukan dengan membiasakan peserta didik selalu datang tepat waktu, membiasakan menggunakan seragam lengkap, membiasakan disiplin melaksanakan ibadah sholat dhuha, membiasakan disiplin tertib mengumpulkan tugas dan membiasakan peserta didik disiplin melaksanakan piket kelas. Yang terakhir adalah pembentukan karakter cinta tanah melalui pembiasaan dapat dilakukan dengan membiasakan peserta didik melaksanakan upacara bendera setiap hari senin, menyanyikan lagu-lagu kebangsaan, memperingati hari besar nasional seperti hari kemerdekaan dan mengoptimalkan rasa cinta tanah air melalui buku pelajaran PPKN.

## ABSTRACT

Thesis with the title "**Character Building Through Habituation of Students at MIN 4 Tulungagung**" is written by Nur Azizah, NIM. 122205193051. Department of Madrasah Ibtidaiyah Teacher Education, Faculty of Tabiyah and Teacher Training Sciences, Sayyid Ali Rahmatullah State Islamic University Tulungagung, which is guided by: Drs. H. Jani, MM., M.Pd.

**Keywords : *Character Building, Habituation***

This research is motivated by the fact that in Indonesia today, it can be said that we are in a phase where there is an emergency for the good character of a child, especially after the Covid-19 pandemic. Which character deviates from the norms set by our ancestors in the past, such as honest character, based on the observations of researchers who at that time were also assigned to supervise PTS tests in class, there were several students who were less honest in doing their tests, such as cheating on their friends, and so on. In the character of discipline, researchers also found that there were some students who were late when entering the class, which should be at 7 o'clock students entered the class but entered later than 07.00 a.m. The last is the character of love for the country, the observation of researchers when interning at the school that there are students who do not memorise the Indonesian national anthem, which is known when researchers enter the class and ask students to sing the national anthem before starting the lesson there are students who are silent and there are also students who do not seem to participate in singing the national anthem because they have forgotten or do not memorise it.

Based on the background as above, the research focus in this study is (1) How is the formation of honest character of students through habituation at MIN 4 Tulungagung in the 2022/2023 school year? (2) How is the formation of disciplinary character of students through habituation at MIN 4 Tulungagung in the 2022/2023 school year? (3) How is the formation of land love character of students through habituation at MIN 4 Tulungagung in the 2022/2023 school year?

The objectives of this study are (1) Describing the formation of honest character of students through habituation at MIN 4 Tulungagung in the 2022/2023 school year. (2) Describing the formation of the discipline character of students through habituation at MIN 4 Tulungagung in the 2022/2023 school year. (3) Describing the formation of the character of love for the homeland of students through habituation at MIN 4 Tulungagung in the 2022/2023 school year.

This research uses a qualitative approach and uses a descriptive type of research. The data collection method uses observation, interview and documentation methods. Data analysis techniques use data reduction, data presentation and conclusion drawing. While checking the validity of the findings using the extension of participation, persistence or sharpness of observers, triangulation (source triangulation and method triangulation).

The results showed that the formation of honest character through habituation can be done by, a teacher must be an exemplary figure or example for students, getting used to students not cheating on tests, getting used to students saying the truth not lying and willing to admit mistakes and getting used to the honesty character of students with the honesty canteen. The formation of the disciplinary character of students through habituation can be done by getting used to students always coming on time, getting used to wearing complete uniforms, getting used to the discipline of performing dhuha prayers, getting used to the discipline of orderly collecting assignments and getting used to disciplined students carrying out class pickets. The last is the formation of the character of love for the land through habituation can be done by getting students used to carrying out flag ceremonies every Monday, singing national songs, commemorating national holidays such as independence day and optimising a sense of love for the country through PPKN textbooks.

## الملخص

أطروحة بعنوان "بناء الشخصية من خلال تعويد الطلاب في دقيقة ٤ تولونججونج" كتبها نور عزيزة ، نيم ١٢٢٠٥١٩٣٠٥١ . قسم تعليم المعلمين مدرسة ابتدائية ، كلية تايبة وتدريب المعلمين الجامعة الإسلامية الحكومية السيد علي رحمة الله تولونغاغونغ ، بتوجيه من: Drs. H. جاني ، MM.,M.Pd

الكلمات الرئيسية: بناء الشخصية ، التعود

الدافع وراء هذا البحث هو أنه في إندونيسيا اليوم ، يمكن القول أنه في مرحلة توجد فيها حالة طوارئ لحسن شخصية الطفل ، خاصة بعد جائحة كوفيد -١٩ . ما هي الشخصية التي تنحرف عن المعايير التي وضعها أسلافنا مثل الشخصية الصادقة ، بناء على ملاحظات الباحثين الذين تم تكليفهم أيضا بمهمة الإشراف على اختبار الفصل الدراسي ، هناك بعض الطلاب الأقل صدقا في إجراء الاختبار ، مثل الغش على أصدقائهم ، وهكذا دواليك. على طابع الانضباط ، وجد الباحثون أيضا أن هناك بعض الطلاب الذين تأخروا عند دخول الفصل ، والذي يجب أن يكون في ٧ طلاب مناسبين يدخلون الفصل ولكنهم دخلوا أكثر من ٧٠٠٠ صباحا. الأخير هو شخصية حب الوطن ، وملاحظة الباحثين عند المتدربين في المدرسة أنه لا يوجد سوى طلاب لا يعرفون النشيد الوطني الإندونيسي عن ظهر قلب، وهو ما يعرف عندما دخل الباحثون الفصل وطلبوا من الطلاب غناء النشيد الوطني ، أي قبل بدء الدرس كان هناك طلاب صامتون وكان هناك أيضا طلاب لم يبدو أنهم يغنون النشيد الوطني لأنهم نسوا أو لم يحفظوا.

محور البحث في هذه الدراسة هو (١) كيف يتم تكوين شخصية صادقة للمتعلمين من خلال التعود في دقيقة ٤ تولونججونج العام الدراسي ٢٠٢٠/٢٠٢٣ ؟ (٢) كيف يتم تشكيل الطابع التأديبي للطلاب من خلال التعود في دقيقة ٤ تولونججونج العام الدراسي ٢٠٢٠/٢٠٢٣ ؟ (٣) كيف يتم تشكيل شخصية الحب لأرض المتعلمين من خلال التعود في دقيقة ٤ تولونججونج العام الدراسي ٢٠٢٠/٢٠٢٣ ؟

والغرض من هذه الدراسة هو ( ١ ) لوصف تشكيل شخصية صادقة من المتعلمين من خلال التعود في دقيقة ٤ تولونججونج العام الدراسي ٢٠٢٠/٢٠٢٣ . (٢) وصف تشكيل الطابع التأديبي للطلاب من خلال التعود في الحد الأدنى ٤ تولونججونج العام الدراسي ٢٠٢٠/٢٠٢٣ . (٣) وصف تكوين شخصية الحب لوطن الطلاب من خلال التعود في الحد الأدنى ٤ تولونججونج العام الدراسي ٢٠٢٠/٢٠٢٣

تستخدم هذه الدراسة نهجا نوعيا وتستخدم البحث الوصفي. طرق جمع البيانات باستخدام الملاحظة والمقابلات والتوثيق. تقنيات تحليل البيانات باستخدام الحد من البيانات ، وعرض البيانات والاستنتاج. أثناء التحقق من صحة النتائج باستخدام تمديد المشاركة أو المناظرة أو مراقب كيجيكان ، التثليث (تثليث المصدر وطريقة التثليث)

وأظهرت النتائج أن تشكيل شخصية صادقة من خلال التعود يمكن القيام به مع ، يجب أن يكون المعلم شخصية أو مثلا نموذجيا للطلاب ، وتعويد الطلاب على عدم الغش عندما مسابقة ، وتعويد الطلاب على القول صحيح لا تكذب وتريد الاعتراف بالأخطاء وتعريف الطلاب مع مقصف الصدق الطابع. يمكن تكوين شخصية انضباط الطلاب من خلال التعود من خلال التعود على الطلاب الذين يأتون دائما في الوقت المحدد ، والتعود على استخدام الزي الرسمي الكامل ، والتعود على انضباط أداء صلاة الضحى ، والتعود على انضباط جمع المهام والتعود على انضباط الطلاب الذين يقومون باعتمادات الفصل. والأخير هو تشكيل شخصية حب الأرض من خلال التعود يمكن أن يتم عن طريق تعويد الطلاب على

تنفيذ مراسم العلم كل يوم اثنين ، وغناء الأغاني الوطنية ، والاحتفال بالأعياد الوطنية مثل عيد الاستقلال وتحسين حب البلاد من خلال الكتب المدرسية بكن.